

Dkr NJ, 11 her, 1899-1904 *Katolický dělnický spolek*, 8 her, 1899-1906 *Křesťansko sociální ženský spolek dělnický Budoucnost*, 9 her, 1903-1913 *DS Soc. dem. strany*, 3 hry. 1909 *DS DTJ* Drama čtyř chudých stěn.

Po 1. svět. v. neaktivnější *DrO Sokola*, 1922-1935 23 her a 16 repríz, r. Jedlička, J. Kabeláč, J. Kyselý, J. Brix, Štáhel, Maříková. *DS DTJ* 1922-1936 54 her a 46 repríz, r. R. Kožušník, K. Koval, J. Kelnar, F. Sněhota. *DS Orla* 1923-1937 16 her, r. St. Talfa, Fr. David, Hýža, Sobotka. *DS NJ*, r. Oldř. Háječek, Tomanová, A. Frýska. Kromě nich např. *Soubor učitelů*, *Vina*, *vojáci*, *legionáři*, *učni*, *studenti* ad. 1928-1934 zde jako středoškolský profesor působil loutkář J. Malík. *Se studenty* nastudoval 4 hry klasického repertoáru (Štech, Štolba, Plautus, Maeterlinck).

DS Orla 1946 Pasekáři, Lípa. 1949 zal. *DS Nové divadlo*, Barikáda. 1951-1959 *DS ZK ROH Tonak*, 1956 Stilmundský starosta, 1957 Dobrou noc, Patricie, r. J. Brix. 1952-1964 nepravdělně *DS ZV ROH Autopal* a *DS ZV ROH VOZ Šenov*, 1964-1971 velmi aktivní *DS Stálé divadelní scény*, r. L. Majkus, Zdeněk Klos. 109 představení v místě i na zájezdech. 1982-1984 při stále scéně *Studio MED*, 3 hry v 6 reprízách. 1981 zal. *Malé experimentální divadlo*, 1987 Výtečníci. 1999 v místě *DS Vědík* a *DS Přibližně*.

1921-1938 a 1955-1988 ŠS, r. E. Bartek, L. Panáčová, P. Rajchová. 1922 dětská opera Čarovná píšťalka.

1997 Divadelní dílny v lese, 1. ročník div. přehlídky, pořadatelem MKS, 5 amatérských DS, pokus navázat na tradici, přerušenu před 44 lety (*DS ZK Tonak* 1951 a *DS ZK Autopal* 1953). *Dětský DrKr ODPM Lufťáček*, s. a. *Klub recitátorů*.

1954 JH - *DS ZK ROH Tonak*, Stroupežnický: Paní mincmistrová

INFORMACE pro MČAD: Místopis okresu zprac. Stanislav Macek. Rkp. 1998-2000. kART.

CCAD, s. 191, 395; *obr. s. 190: L. Stroupežnický: Paní mincmistrová, soubor ZK ROH Tonak, Nový Jičín, 1954.*

Divadlo na Moravě 1, s. 54; *Divadlo na Moravě 2*, s. 30; *Divadlo na Moravě 3*, s. 69; *Divadlo na Moravě 4*, s. 73; *Hilmera*, s. 51; *Javorin*, s. 143; *Zprávy Orla* 1946.

BALÁŠ, Miloslav: Kulturní místopis Novojičínska. Nový Jičín, Vlastivědný ústav 1967.

KUNŠTÁTSKÝ, Cyril: 25 let české obecné školy v Novém Jičíně 1906-1921. Nový Jičín, vl. n. 1921. SOKA Nový Jičín.

OTTO, K. a kol.: Čtení o Novém Jičíně. Nový Jičín, MNV 1963.

SOKA Nový Jičín.

TUPÝ, O.: Známé neznámé Kamenné divadlo. Region. Okres Nový Jičín 7. 3. 1995, s. 5.

SOKA Nový Jičín: Městská kronika I, II.; Pozůstalost B. Dvořáka - Ochotnická představení v Novém Jičíně v letech 1918-1938. Rkp.

SÚPP: Ústřední seznam kulturních památek, ev. č. 49094/8-3971: Masné krámy a divadelní sál, čp. 57.

 1931-1963 *LD*. 1957-1963 *LS Dětská radost ZK TONAK*. 1982 *LS Amosky MKS*, 13 členů, činný ještě 1988.

O PRÁCI loutkářů v Novém Jičíně. Podepsáno RK. ČsL 1957, s. 67.

NOVÝ JIMRAMOV, o. Žďár nad Sázavou
1937 *DS MSRD*, ODi společně s obcí Javorek.

Horácké listy 1909-1941.

NOVÝ KNÍN, viz též **STARÝ KNÍN**, o. Příbram

1656 Jindřich Khünzer Příbyslavský daroval purkmistru města Knína Komedii o Vzkříšení Páně, napsal ji v Příbyšicích, kde byl asi uč. Je to ohlas pozdně středověkých velikonočních her. 30. a 40. léta 19. stol. poprvé české ODi. 1838 zal. *Sdružení div. ochotníků*, zásluhou místních občanů, důchodního Zipa, kontribučního Baudyše, řídícího uč. Kautského, kněze Hromadníka,

rukavičkáře, pozlacovače, truhláře. 1838-1849 hráli U zlatého soudku, mj. Štěpánek, Klicpera. Poté méně aktivní léta, centrum okresu přesunuto do Dobříše a zájem o divadlo v místě utíchl. 1860 (1866?) obnovení činnosti. 1866 Jen zdvořile, Kouzelná píšťala, Zdali mě miluje, Čech a Němec ad. Hrál se o adventu a postu. 1871 zal. ochotnický spolek, copařské kastování, vracení úloh, osobní spory. 1874 ustaven řádný spolek se stanovami *SDO Kolár*, nové jeviště. Pro rozhárané vztahy se však hrálo až 1878. 1875 hrozilo sloučení se *Čtenářskou besedou*, ale nedošlo k tomu. Spolek aktivní i jako dobročinná organizace, přispíval na chudé děti, na knihovnu poškozenou povodní, na Národní divadlo, na postižené zemětřesením v Záhřebu. Ochotníci vlastnili jeviště, oponu, prapor (1893 věnovala obec). *SDO* 1893 členem ÚMDOČ. Zprvu hrávali po domech, pak v hostinci Na hrádku, později v sokolovně.

1943 48 členů, z toho 36 činných, celkem okolo 400 klasických českých her. *DDS Sokola* 1970 Zapomenutá studánka. Po 1900 „lidové a výchovné hry“, např. Tvrdohlavá žena, Jiříkovo vidění, Strakonický dudák, Mlynář a jeho dítě, Třetí zvonění, Paličova dcera, Kolébka, Otec, Lucerna.

INFORMACE pro MČAD: Místopis okresu zprac. Věra Velemanová. Rkp. 1999. kART.

CCAD, s. 26; *DČD II*, s. 291.

Táborský, s. 294-295; *Ladecký*, s. 130; *Ve službách Thalie II*, s. 220;

Vondráček 1957 II, s. 106, 255; *Zprávy 1882*, s. 153-155.

KALISTA, Z.: Selské čili sousedské hry českého baroka. Praha 1942.

NOVÝ KNÍN. Besedník 1872, č. 20, s. 252. NK.

RON, Vojtěch: Khintzer Příbyslavský, Jindřich. Obsahuje výklad a bibliografii. Heslo z připravované České divadelní encyklopedie, Biografického slovníku (DÚ). kART.

VELEMANOVÁ, Věra: Ochotnické divadlo na Příbramsku.

Podbrdsko 1999, č. 6, s. 73.

 Ve 20. letech 20. stol. *LD Sokola*. 1953 *DLS OB*. Adaptace jeviště, výměnné zájezdy se souborem Svět loutek v Dobříši.

ČsL 1953, s. 132.

SEZNAM LD Sokola, 1929-1930. Rkp. 9 s. SÚA: Sokol, ka 183. Kopie kART.

NOVÝ KOSTEL, o. Cheb

Poč. 60. let 20. stol. *DS OB*.

INFORMACE pro MČAD V. Avratová-Lišková; Místopis okresu zprac. A. Franková. Rkp. 1998. 1 s.

NOVÝ MALÍN, o. Šumperk

1955-1965 *DS OB*. Ročně 1-2 tituly, např. Lešetínský kovář, Lucerna, Poslední mohykán, Hadrián z Římsů, Sůl nad zlato, Její pastorkyňa, Loupežník. Taková láska (P. Kohout), ocenění na okr. přehlídce v Postřelmově. Dále Sněhová královna, Na letním bytě, Veselý hrobař, Dana.

INFORMACE pro MČAD J. Minář; Místopis okresu zprac. Naděžda Smyčková a Ctirad Medlík. Rkp. 1998. kART.

NOVÝ OLDŘICHOV, o. Česká Lípa

1926-1934 *DS Čs. strany sociálně demokratické*. 1925 *MOK*. 1935-1938 *NJS*. Div. sál v místě.

INFORMACE pro MČAD: Místopis okresu zprac. Zdenka Zahradková. Rkp. 1998. kART.

Javorin II, s. 139.

NOVÝ PLES, o. Náchod

1879 první známé ODi. *Prozatímní spolek divadelních ochotníků*. 1899 zal. *Ochotnicko-zábavní spolek Ples*, předseda A. Volák,